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Ministr dopravy Dan Ťok (ANO)
vypíše zřejmě už tento týden velký 
tendr na provozovatele mýtného 
systému. Parametry ale tají, což 
kritizují sociální demokraté. Podle 
nich by měla zadávací dokumentace 
ještě projít vládou a výborem 
odborníků. S tím ministerstvo 
nepočítá. UDÁLOSTI / str. 2

Šlachta a spol. se uchytili 
u celníků a Pelikána
Čtyři roky po zásahu 
na Úřadu vlády a rok 
od schválení policejní 
reorganizace se hlavní 
protagonisté stáhli do po-
zadí. Většina z nich našla 
angažmá u Celní správy 
nebo v justici. str. 3

Crestyl ovládl realitní 
projekt na Palmovce
Skupina Crestyl odkoupi-
la od rakouské společnos-
ti UBM poloviční podíl 
první fáze kancelářského 
centra Dock u stanice 
metra Palmovka. Stala se 
tak jediným vlastníkem 
projektu v hodnotě  
7,5 miliardy korun. str. 4

E.ON otestuje jako první 
velkokapacitní baterie
V jihočeských Mydlovarech 
vyroste poprvé v Česku 
velkokapacitní úložiště 
elektřiny od německé spo-
lečnosti Siemens. Energe-
tická skupina E.ON do něho 
investuje 24 milionů korun. 
Zařízení bude elektřinu 
v případě přebytku v síti 
hromadit a v případě nedo-
statku uvolňovat. str. 5

Krátce
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Rozvoji země  
brání politici
Naše chyba je, že chceme udělat 
něco, co neodpovídá průměru, 
říká podnikatel ve zdravotnictví 
Sotirios Zavalianis.
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MILAN CHOVANEC:

Jasný závěr jednání ministrů 
vnitra V4: Kvóty jsou nesmy-
slným požadavkem, který nic 
neřeší, jen rozděluje. Musíme 
hledat fungující řešení.

twitter.com/e15news

Kdo investuje 
do energetiky 
a vše ostatní, 
co chcete 
o energetice  
vědět, čtěte 
v novém 
magazínu  
E15 Premium.  
V prodeji  
od 12. června.
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CHYTRÝ DŮM V CHYTRÉM MĚSTĚ

PREMIUM

ENERGIE 

ČESKA

9
772533

711005
0
3

Tajné  
mýto

Předpokládaný cenový 
strop kontraktu by podle 

spekulací měl být 

27 
miliard, ministerstvo 

částku nerozporovalo. 
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Soumrak poslední putyky
Teď tam vybagrovali díru. Do minulého měsíce 
ale stála kousek od pražské Florence vyhlášená 
Pivnice U Fandy, která měla pověst poslední po-
ctivé karlínské putyky. Ušmudlaná hospůdka byla 
zapuštěna pod železniční viadukt, tabule na zdi 
slibovaly tuzemák a zelenou za nejlidovější ceny, 
u jediného stolku přede dveřmi štamgasti šluko-
vali cigarety i plyn z projíždějících aut. Tady by byl 
Bohumil Hrabal doma. Chtěli jsme tam zajít ještě 
před zákazem kouření v restauracích. Pozdě. Le-
gendární podnik zavřeli kvůli tříleté rekonstrukci 
Negrelliho viaduktu, která začala minulý týden. Je 
to náhoda, ale načasování nemohlo být přesnější. 
Se zákazem kouření by se speciálně tenhle podnik 
stejně asi vyrovnával těžko.

Pražská scéna pouličního občerstvení se vůbec 
rychle mění. Jen na cestě z centra do naší holešo-
vické redakce jsem za poslední dobu napočítal 
nejméně tři nově otevřené kantýny nabízející 
kebab. Docela dobře se trefují do zatím nepříliš 
dobře obsazeného segmentu „hladových oken“. 
Mají otevřeno do noci, nabízejí i nemasitá jídla 
a obsluhují skuteční Turci, kteří občas přidají 
k jídlu jakoby nic zdarma čaj, který je sám o sobě 
požitkem. Tohle zpestření pouliční nabídky jídel 
lze vítat.

Hospodští zaměření na českou klientelu hlásí 
první dny po platnosti zákazu kouření určitý 
pokles tržeb. Šlo ale o velmi slunečné dny. Trend se 
snad ukáže, až pořádně naprší.

n Ministerstvo dopravy 
je připraveno vypsat ten-
dr, koaliční ČSSD chce 
informace pro vládu.

Jan Šindelář

Velké klání o miliardy tekoucí 
skrze český mýtný systém se 
blíží. Podle informací deníku E15 
by mohlo ministerstvo dopravy 
vypsat soutěž ještě tento týden. 
„Ministerstvo dopravy splní 
usnesení vlády a vypíše tech-
nologicky neutrální výběrové 
řízení na provozovatele mýtného 
systému po roce 2019. Všechny 
parametry zakázky a údaje o ten-
dru budou veřejně představeny,“ 
uvedl mluvčí ministerstva Tomáš 
Neřold. 

Jenže podle představ sociálních 
demokratů by mělo soutěži před-
cházet jednání na vládě, s čímž 
ministerstvo vedené ANO nepo-
čítá. Argumentuje tím, že plní již 
schválené vládní usnesení. 
„Určitě by dokumenta-
ce měla jít do vlády, 
alespoň pro infor-
maci. A měl by se jí 
zabývat také řídicí 
výbor k mýtnému. 
V koalici bude-
me ty informace 
požadovat,“ řekl 
místopředseda a do-
pravní expert ČSSD 
Jan Birke. Kritizuje sku-
tečnost, že už více než rok 
se nesešel takzvaný řídicí výbor 
k mýtnému, kde byly zastoupeny 
koaliční strany a odborníci. To 
vadí i někdejšímu členovi výboru 
profesorovi Dopravní fakulty 

ČVUT Petru Moosovi. „Takové-
to dokumenty, které mají ryze 
odbornou podstatu, by měly 
projít odbornou oponenturou. 
Ministerstvo jako koordinátor 
nefungovalo,“ doplnil Moos.  

O samotné podobě tendru se 
toho ví málo. Největší vášně 

zřejmě budí pravdě-
podobné rozšíření 

zpoplatněné sítě 
o 900 kilometrů 
silnic, které vzala 
vláda v lednu 
na vědomí 
a které odpovídá 

usnesení kabinetu 
z loňského listopa-

du. K nápadu se dnes 
nikdo nehlásí, nejásá 

nad ním ani ministr do-
pravy Dan Ťok. Podle některých 
pozorovatelů naruší zmíněnou 
technologickou neutralitu, neboť 
zvýhodní satelit oproti dnes uží-
vané mikrovlně. „Je to nesmysl, 

znamená to poslat do šrotu celý 
systém, který se tu deset let ladil,“ 
říká mluvčí sdružení dopravců 
Česmad Bohemia Martin Felix. 
Mikrovlnu ovšem zase zvýhodňu-
je dle ministerských dokumentů 
její dlouholeté užívání.

Výhrady z jiného soudku má 
i Moos. Ministerstvo totiž mluví 
o soutěži na jediného provozo-
vatele mýtného systému, podle 
profesora je ale třeba splnit po-
žadavky Evropské unie a oddělit 
výběrčího mýta a poskytovatele 
mýtných dat. Tím prvním by bylo 
Ředitelství silnic a dálnic, posky-
tovateli dat by ale mohlo být více 
firem najednou. 

V médiích už se objevila 
i předpokládaná hodnota nového 
kontraktu; má údajně činit 27 mi-
liard na deset let. Pokud se ukáže 
jako pravdivá, znamenalo by to, 
že ministerstvo fakticky počítá 
s výstavbou nového systému 
na zelené louce.

Velké mýtné šachy 
jsou před startem

Protagonisté dne

Martin ZÁKLASNÍK

GENERÁLNÍ ŘEDITEL E.ON V ČR

Jiří ANTOŠ

MAJITEL MIRAKULA

Emmanuel MACRON

FRANCOUZSKÝ PREZIDENT

Energetická skupina chce poprvé 
v Česku ověřit funkci vysokokapacit-
ního zásobníku elektrické energie. 
Když se osvědčí, E.ON kapacity posílí.

str. 5

Zábavní park po pětileté existenci 
dosáhl loni obratu dvacet milionů 
korun. Antoš chce jeho plochu zdvoj-
násobit nákupem dalších pozemků.

str. 6

Hnutí prezidenta Macrona může 
o nadcházející neděli získat ve 
druhém kole parlamentních voleb 
zdrcující převahu.

str. 8

Zápisník  
Tomáše Stingla

Sobotka nechce komentovat 
spekulace o svém odchodu 

Premiér a předseda sociálních 
demokratů Bohuslav Sobotka od- 
mítl komentovat spekulace 
o svém odchodu z čela ČSSD. Řekl 
pouze, že ve středu se situací bu- 
de zabývat stranické grémium. 
Spekulace o odchodu Sobotky 
z pozice stranického lídra se 
objevily v souvislosti s poklesem 
preferencí ČSSD. V pátek se vede-
ní strany shodlo na tom, že by So-
botka měl zůstat.  NÁZORY str. 12

Trest kvůli kvótám by oslabil 
důvěru Čechů k unii 

Pokud se Evropská komise 
rozhodne trestat země, které 
odmítají kvóty na rozdělování 
migrantů, vyšle tím špatný 
signál a oslabí důvěru Čechů 
v Evropskou unii. Uvedl to včera 
ministr vnitra Milan Chova-
nec (ČSSD), podle něhož praxe 
ukazuje, že kvóty nefungují. EK 
chce dnes kvůli porušení unijní 
legislativy v otázce kvót zahájit 
řízení s Českem a dalšími státy.

Královna Alžběta se setká 
s prezidentem Zemanem 

Prezident Miloš Zeman se 
s manželkou Ivanou v pátek 
v rámci jednodenní pracovní 
návštěvy Spojeného království 
setkají s britskou královnou 
Alžbětou II. Zeman by měl 
zároveň během své pracovní 
návštěvy vyznamenat válečné 
veterány a předat diplom o po-
výšení do generálské hodnosti 
Miroslavu Antonínu Liškutí-
novi. /čtk/

Krátce

BOJ O MÝTO. V případě tendru na provozování mýtného systému jde 
o byznys za 27 miliard korun. 
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Síť zpoplatněných  
úseků by se měla  

rozšířit o

900
kilometrů silnic.
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Šlachtu a spol. zaměstnali 
celníci a Pelikán
n Ministerstva 
ovládaná hnutím 
ANO se postarala 
o většinu aktérů 
razie na Úřadu 
vlády i loňského 
sporu o policejní 
reorganizaci. 
Jeden z nich čelí 
kárné žalobě, 
druhý obvinění 
za nařčení 
policejního 
prezidenta 
Tomáše Tuhého 
z „brutálního 
úniku informací“.

Pavel Otto

Čtyři roky po zásahu na Úřa-
du vlády, který rozkolísal po-
litické poměry v zemi, a rok 
od schválení policejní reor-
ganizace ministrem vnitra 
za ČSSD Milanem Chovan-
cem se hlavní protagonisté 
stáhli do pozadí. Většina 

Jiří Komárek
Bývalého příslušníka Útvaru pro 

odhalování organizovaného zločinu 
Jiřího Komárka, který kritizoval slučování 
policejních složek, obvinila v únoru 
Generální inspekce bezpečnostních 

sborů. Komárek měl porušit zákony 
tím, že veřejně a ještě ve služebním 
poměru nařkl policejního prezidenta 

Tomáše Tuhého z „brutálního úniku 
informací“. Podle inspekce se dopustil 

porušení povinnosti mlčenlivosti a povinnosti 
nestranného jednání. Šéf poslanecké 

vyšetřovací komise k reorganizaci policie Pavel 
Blažek (ODS) řekl, že se tak potvrdily závěry 

jeho týmu. Potrestáni by však podle 
něj měli být hlavně olomoučtí 

státní zástupci, protože 
„Komárek byl jen 

pouhým pěšákem 
v jejich cynické 
hře“.

HLAVNÍ AKTÉŘI. Robert Šlachta už od loňska není u policie. Ivo Ištvan si naopak post v čele Vrchní-
ho státního zastupitelství v Olomouci udržel.
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z nich našla angažmá u Celní 
správy nebo v justici. 

Olomoucký žalobce Ivo 
Ištvan je už delší dobu méně 
vidět. Upozornil na sebe 
až nedávným zátahem, 
kdy v síti obviněných uvízl 
i významný sponzor hnutí 
ANO David Rusňák. Post šéfa 
vrchního státního zastupitel-
ství si Ištvan udržel navzdory 

kritice, že razie z června 
2013 údajně namířená proti 
kmotrům žádný hmatatelný 
výsledek nepřinesla. Jeho 
podřízený Pavel Komár čelí 
za loňské výroky namířené 
proti policejním špičkám 
kárné žalobě před Nejvyšším 
správním soudem. 

O místo u policie by nepři-
šel ani bývalý šéf Útvaru pro 

odhalování organizovaného 
zločinu Robert Šlachta, 
kdyby při střetech v koalici 
kvůli slučování celorepub-
likových policejních složek 
sám nerezignoval. O ambi-
ciózního, mediálně značně 
aktivního policistu a jeho 
věrné se postaralo ANO 
exministra financí Andreje 
Babiše. Právě on proti zá-

měru Chovance nejhlasitěji 
vystupoval.

Šlachta nebyl dlouho 
bez práce. Už loni v srpnu 
nastoupil jako vrchní rada 
Celního úřadu pro Pardubic-
ký kraj, pak uspěl ve výbě-
rovém řízení na funkci zá-
stupce generálního ředitele 
Celní správy pro pátrání. 
Má k dispozici silný tým 
s pravomocemi policejního 
orgánu a mimo jiné i s vlastní 
zásahovou jednotkou.

Se Šlachtou odešli od poli-
cie i dva jeho nejbližší spolu-
pracovníci, oba působí v jus-
tici. Šlachtův první náměstek 
Stanislav Růžička pracuje 
na Nejvyšším státním zastu-
pitelství, druhý náměstek 
Karel Mikuláš našel uplatnění 
na ministerstvu spravedlnos-
ti řízeném Robertem Peliká-
nem (ANO). Zastává tam post 
ředitele odboru bezpečnosti 
a krizového řízení.

Šlachtu následovali 
k celníkům další tři policisté. 
Jaroslav Pelc je zástupcem 
ředitele odboru pátrání, 
Tomáš Sochr náměstkem pro 
trestní řízení. Někdejšího 
mluvčího protimafiánského 
útvaru Pavla Hantáka, který 
se podepsal pod výzvu k za-
stavení reorganizace policie, 
zaměstnalo tiskové oddělení 
Celní správy.

 Pavel Komár
Jeden z nejvýše postavených olomouckých 
státních zástupců Pavel Komár loni v červ-

nu informoval média o plánovaném 
výslechu policejního prezidenta Tomáše 

Tuhého a jeho tehdejšího náměstka 
Zdeňka Laubeho, kteří připravili 

policejní reorganizaci. Kvůli tomu, že 
se o tom veřejnost dozvěděla dříve 

než Tuhý s Laubem, podal na Komára 
kárnou žalobu nejvyšší státní zástupce 

Pavel Zeman. Soud před měsícem odročil 
kauzu na neurčito, zdůvodnil to nutností 
dalších důkazů. Má se za to, že Zemanův 

krok je jen snahou zachránit si křeslo. 
Aféru kolem změn v policii 

rozpoutal jeho dopis 
premiérovi, který 

unikl do novin tehdy 
vlastněných šéfem 

ANO Andrejem 
Babišem.

 Mají problém   
se zákonem
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n Developerský pro-
jekt za 7,5 miliardy 
korun u pražské Pal-
movky má jediného 
majitele. Stala se jím 
skupina Crestyl, která 
chystá velkou výstav-
bu u Václavského 
náměstí. 

Daniel Novák

Realitní byznysmen Omar 
Koleilat se svou skupinou 
Crestyl plně ovládl první 
fázi kancelářského cent-
ra Dock u stanice metra 
Palmovka. Od rakouské 
společnosti UBM koupil 
její poloviční podíl a stal 
se tak jediným vlastníkem 
nemovitosti.  

„V rámci naší dlouhodobé 
strategie chceme maxi-
málně konsolidovat dříve 
dohodnuté spolupráce, 
a zejména v případě našeho 
strategického projektu 
Dock je tak logickým 
krokem odkoupení podílu 
našeho partnera na jedné 
z budov v nové čtvrti,“ 
uvedl šéf Crestylu Koleilat. 
Cenu transakce žádná ze 
stran nezveřejnila. 

Dock je projekt, který 
celkově zahrne 120 tisíc 
metrů čtverečních bytů 
a kanceláří. Investice se 

bude pohybovat kolem 
7,5 miliardy korun. Součás-
tí projektu je i soukromý 
jachtařský klub s přísta-
vištěm. Po získání podílu 
UBM už je Crestyl jediným 
majitelem projektu.  

V lokalitě dobře viditelné 
z Libeňského mostu je sta-
veniště také pro developer-
skou část skupiny Metro-
stav. Jen kousek od Crestylu 
tam buduje administra-

tivní centrum Palmovka 
Open Park. Projekt otevře 
do lokality nový přístup 
pro chodce od metra.

První velký krok ve vlast-
nickém scelování svého 
portfolia udělal Crestyl už 
v roce 2015. Tehdy od GE 
Real Estate koupil její 
poloviční podíl v bytové 
části portfolia. Koleilatova 
skupina se díky transakci 
stala se zhruba 74 procenty 

většinovým majitelem rezi-
denční části holdingu.

Vedle projektu v Praze 8 
chystá Crestyl rovněž roz-
sáhlou výstavbu v centru 
metropole ve vnitrobloku 
mezi Václavským náměs-
tím a ulicemi Na Příkopě, 
Panská a Jindřišská. Také 
v případě tohoto projektu 
nazvaného Savarin se bude 
investice počítat v miliar-
dách korun. 

Crestyl ovládl realitní 
projekt na Palmovce

PRÁVĚ V PRODEJI

ŠKODA FABIA 
ZA 12 LET 
NAJELA 
1 265 581 km

NEUVĚŘITELNÉ

264743/200� inzerce

VÝSTAVBA NA PALMOVCE. V prostoru u jednoho ze slepých ramen Vltavy probíhá v současnosti 
intenzivní stavební činnost. Stavějí se zde jak bytové, tak i kancelářské budovy.
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Nová aplikace ukáže 
změny územního plánu
Obyvatelé Prahy nebo de-
velopeři mohou sledovat 
změny územního plánu 
v nové aplikaci, která na-
bídne informace o všech 
aktuálních i minulých 
změnách. Má zlepšit 
informovanost i projedná-
vání změn. Aplikaci lidé 
najdou na zmenaplanu.cz. 
Aplikaci vytvořila městská 
organizace Institut pláno-
vání a rozvoje.

Obyvatel Prahy je skoro 
o dva tisíce více
Počet obyvatel Prahy se 
v prvním čtvrtletí zvýšil 
o 1988 na 1 282 496 lidí. 
Většina se jich do met-
ropole přistěhovala, a to 
hlavně z jiných částí Česka. 
V Praze se narodilo jen 
o 61 lidí více, než jich ze-
mřelo. Vyplývá to ze včera 
zveřejněných údajů České-
ho statistického úřadu.

Archeologové našli 
torzo městské brány 
Základy brány patřící 
ke středověkému opev-
nění ze 13. století našli 
archeologové pod domem 
Na Kocandě u Palachova 
náměstí. V domě, který 
léta chátral a nyní prochá-
zí rekonstrukcí, probíhá 
záchranný výzkum. 
V loňské etapě výzkumu 
archeologové objevili 
v podzemí domu hradební 
zeď, dochovanou ve výji-
mečně souvislé délce více 
než 26 metrů. /čtk/

Krátce
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n Energetická skupi-
na E.ON chce v Česku 
vyzkoušet zařízení, 
které bude elektřinu 
v případě přebytku 
v síti hromadit a v pří-
padě nedostatku uvol-
ňovat. Lze tak ušetřit. 

Jan Stuchlík

V elektrické rozvodně v jiho-
českých Mydlovarech vyroste 
poprvé v Česku velkokapacit-
ní úložiště elektřiny od ně-
mecké společnosti Siemens. 
Energetická skupina E.ON 
do něho investuje 24 milionů 
korun. Tuzemské zákony při-
tom velké baterie jako nástroj 
v energetických sítích zatím 

neznají. E.ON bude úložiště 
s kapacitou jedné megawatt-
hodiny používat na základě 
pravidel pro provoz elektrá-
ren, a to především pro snižo-
vání nákladů na takzva-
nou odchylku. To 
jsou případy, kdy 
se plánovaná 
spotřeba u od-
běratelů liší 
od skutečnos-
ti. V takovém 
případě musí 
obchodník 
přebytečnou 
elektrickou 
energii prodávat, 
nebo naopak nedostatek 
dokupovat na denním a vnit-
rodenním trhu.

„Krátkodobé trhy budeme 
používat dál. Ale úložiště nám 
dovolí reagovat na přebytek či 

nedostatek elektrické energie 
v reálném čase, tedy mnohem 
efektivněji. Budeme baterie 
nabíjet v době  přebytku ener-
gie a vybíjet v době nedostat-

ku,“ vysvětluje mluvčí 
E.ON Vladimír 

Vácha. 
Společnost 

Siemens uvádí, 
že baterie 
dokážou 
reagovat 
na potřeby sítě 

a obchodníka 
v řádu sekund. 

Náklady na od-
chylku se pohybují 

v některých hodinách 
dne nad dvěma tisíci korun 
za megawatthodinu.

Projekt je zatím pilotní. Po-
kud by měly baterie pokrývat 
celou odchylku společnosti 

E.ON, musely by být mnoho-
násobně větší. Firma nicméně 
uvažuje, že pokud se nové 
zařízení osvědčí, rozšíří je 
na desetinásobek počáteční 
kapacity. Úložiště v Mydlo-
varech by mělo být v plném 
provozu na konci letošního 
listopadu. 

„První instalace zařízení 
Siestorage v Česku je pro nás 
důležitým milníkem také pro-
to, že by u nás mělo vzniknout 
kompetenční centrum pro ba-
terie, které obchodně pokryje 
oblast východní Evropy a část 
střední Evropy,“ vysvětluje 
Tomáš Hüner, ředitel divize 
Energy Management Siemens 
ČR. Provoz pilotní jednotky 
by mohl pomoci také s tvor-
bou pravidel pro fungování 
akumulačních jednotek 
v elektrických sítích. 

E.ON poprvé připojí do sítě 
velkokapacitní baterie

Náklady  
na vyrovnání  

odchylky v některých 
hodinách přesahují

2000
korun za  

megawatthodinu.

GOTT_2_FAZE_15x_inzerce_E15_134,5x148.indd   14 09/06/17   10:09
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„Pravidla pro akumulaci 
budou součástí příští novely 
energetického zákona. Teprve 
pak budeme moci uvolnit 
podnikání s úložišti,“ říká 
Ladislav Havel, ředitel odboru 
elektroenergetiky na minis-
terstvu průmyslu a obchodu.

E.ON už provozuje velkoka-
pacitní úložiště v Německu. 
Od roku 2014 mu dvě baterie 
pomáhají stabilizovat síť 
na severoněmeckém ostrově 
Pellworm. Letos instaluje 
baterie s výkonem deseti 
megawattů v anglickém 
Sheffieldu. 

Siemens už svůj systém 
Siestorage dodal devíti ze-
mím. Největší letošní zakázku 
dostala od Engie Deutschland, 
která baterie nasadí na pře-
čerpávací elektrárně Pfreimd 
v severovýchodním Bavorsku. 

Důsledky diplomatické 
a obchodní blokády Kataru 
ze strany okolních arabských 
států mohou pocítit i některé 
české podniky. Ty do Kataru 
loni vyvezly zboží za zhruba 
2,8 miliardy korun. 

Podle ekonomického 
diplomata Jakuba Jaroše 
ovšem značná část českého 
zboží putuje 
reexportem 
přes další 
země Per-
ského zálivu, 
hlavně přes 
Spojené arab-
ské emiráty. 
„Odtamtud 
se teď zboží 
do Kataru 
kvůli embargu 
nedostane 
a vývozci 
musejí hledat alternativní 
cestu,“ podotýká Jaroš.

Blokáda ovlivní Škodu 
Auto, která je hlavním čes-
kým dodavatelem do Kataru. 
„Situaci pocítí tamní automo-
bilový trh. Dodáváme tam 
ročně stovky vozů,“ potvrdil 
mluvčí automobilky Tomáš 

Kubík. Katar je pro značku lu-
krativní trh. Například různé 
modely Octavia se prodávají 
za šedesát tisíc až 120 tisíc 
katarských rijálů, v přepoč-
tu 390 až 780 tisíc korun. 
V těchto dnech se přitom 
auta v Kataru prodávají více 
než ve zbytku roku, protože 
vrcholí postní měsíc rama-

dán, na nějž 
jsou navázány 
různé slevové 
a propagační 
akce.

Menší 
návštěvu by 
mohly pocítit 
i české lázně. 
„Z Kataru 
do nich přijíždí 
každý rok 
několik tisíc tu-
ristů, a to hlav-

ně v červenci, srpnu a září. 
Bohatí lidé z Kataru mohou 
návštěvu zrušit, protože 
budou muset řešit problé-
my doma,“ uvedl Jan Papež, 
místopředseda Asocia- 
 ce cestovních kanceláří ČR. 
„Zatím jsme ale zvýšená stor-
na nezaznamenali,“ dodal. /sti/

Blokádu Kataru 
pocítí Škoda i lázně

Pro automobilku 
Škoda je Katar 
lukrativní trh, kam 
prodává stovky 
aut ročně. Stojí 
tam 390 až  
780 tisíc korun.

Více o tématu  
se dočtete v novém  
magazínu E15 Premium,  
který vychází 12. června.

http://e15.cz/magaziny
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n Obrat zábavního 
parku v Milovicích 
nad Labem loni do-
sáhl dvaceti milionů 
korun. Pokračuje tak 
v růstu. 

Adéla Čabanová

Za pět let existence vyrostl ro-
dinný park Mirakulum v jeden 
z významných turistických 
cílů ve středních Čechách. 
Ročně jej navštíví srovnatelné 
množství lidí jako brněnskou 
zoo či skanzen v Rožnově pod 
Radhoštěm.

Loňský obrat parku podle 
marketinkového ředitele Voj-
těcha Kunetky činí dvacet mi-
lionů korun, a dál tedy roste. 
V předchozím roce utržil  
18,5 milionu a ještě o rok 
dříve 12,5 milionu korun. 

Herní prvky z akátové-
ho dřeva, kterými je park 

charakteristický, si vyrábějí 
v Milovicích sami. Miraku-
lum je tak zároveň reklamou 
na hřiště, která druhá firma 
majitele parku Jiřího Antoše, 
TR Antoš, dodává mimo jiné 
pro obce a školy. Ročně jich 
vyrábí kolem dvou 
set. 

Obrat firmy 
TR Antoš se 
za loňský 
rok pohy-
boval okolo 
65 milionů 
a zisk kolem 
jednoho milio-
nu korun, uvedl 
Kunetka. Předloni 
utržila TR Antoš 75,5 
milionu korun.Mirakulum, 
které nabízí prolézačky, hou-
pačky, živá zvířata nebo na-
učnou stezku, loni navštívilo 
270 tisíc lidí. Letos očekává 
majitel 300 tisíc návštěvníků.

Antoš do parku dál 
investuje. „Největší letošní 

novinkou je Dětská vesnička. 
Jedná se o sestavu domečků 
určených pro hru nejmenších 
dětí, kterou jsme vyvedli 
v pestrých barvách a osobi-
tém designu, jenž podporuje 
dětskou fantazii,“ říká. 

Rozlohou deseti 
hektarů je Miraku-

lum největším 
zábavním 
rodinným 
parkem v Čes-
ku. Vznikl 
na brownfiel-
du po sovětské 

armádě. Antoš 
letos požádal 

město Milovice 
o prodej dalších 

25 hektarů sousedních 
pozemků, které chce využít 
k rozšíření parku. Ten by se 
tak měl zdvojnásobit. Za po-
zemky je majitel připraven 
zaplatit osmnáct milionů 
korun, ale s městem se zatím 
nedohodl. 

Obří hřiště Mirakulum 
připravuje expanzi

Zábavní  
park loni navštívilo  

270
tisíc lidí. Letos majitel 

očekává 300 tisíc 
návštěvníků.

Z energetiky

Srovnávače 
energií
Pokud odběratel uvažuje 
o změně dodavatele energií, 
tedy plynu nebo elektrické 
energie, jeho první kroky 
pravděpodobně povedou 
do některého z interneto-
vých srovnávačů. I když by 
cena neměla být jediným 
kritériem výběru, hodí se 
přinejmenším pro předvý-
běr. Správný srovnávač by 
měl podle Energetického 
regulačního úřadu splňovat 
čtyři podmínky.

První je anonymita. Srov-
návač by z klienta neměl 
mámit kontaktní, nebo do-
konce osobní údaje. Pokud 
webová stránka patřičné 
kolonky obsahuje, jejich 
vyplnění by mělo být dobro-
volné. V opačném případě 
hrozí, že se odběratel stane 
terčem cíleného telefonické-
ho a jiného marketingu. 

Druhou podmínkou je 
objektivita srovnávače. To 

Alena Vitásková

znamená, že musí počí-
tat správně (s tím souvisí 
i následující podmínka) 
a porovnávat co možná nej-
větší počet nabídek. Chybný 
výpočet nebo neúplnou da-
tabázi lze odhalit návštěvou 
několika srovnávacích webů 
a sledováním odchylek.

Neméně důležitou 
podmínkou je nezávislost. 
Porovnání by nemělo být 
zkreslené ani vizuálně – na-
příklad prodejem před-
nostních pozic v tabulkách. 
Srovnávač, ve kterém má 
jeden dodavatel vypadat 
lépe než ostatní, není řád-
ným srovnávačem.

Nakonec je tu podmínka 
bezplatnosti. Srovnávače 
typicky fungují zdarma 
a platit za takové služby, po-
kud nemají jinou přidanou 
hodnotu, nemá pro odběra-
tele význam.

Jeden z nezávislých srov-
návačů nabídek dodavatelů 
energií naleznete přímo 
na webu eru.cz. Na stejných 
stránkách jsou odkazy 
na další srovnávače, které 
projevily zájem o uvedení, 
a především splňují výše 
popsané podmínky. 

Autorka je předsedkyní ERÚ

PROMĚNA. Ještě před pár lety zanedbaná plocha po sovětské armádě se změnila v zábavní park 
Mirakulum, který počítá obrat v milionech. 

Fo
to

 č
tk

Situaci spotřebitelů zlepšila 
novela zákona o spotřebi-
telském úvěru, která platí 
od 1. prosince 2016. Pročis-
tila také trh, ukázala anketa 
ČTK mezi spotřebitelskými 
organizace-
mi. Ty ale 
upozornily, že 
na důkladněj-
ší zhodnocení 
dopadů je 
ještě příliš 
brzy, a va-
rovaly před 
nástupem 
lichvářů, kteří 
stojí mimo do-
hled centrální 
banky.

Ještě další rok totiž 
potrvá takzvané přechodné 
období, během něhož Česká 
národní banka přezkoumá-
vá žádosti o povolení k čin-
nosti nebankovního posky-
tovatele spotřebitelského 

úvěru. „Není vyloučeno, že 
ČNB mezi žadateli objeví 
nějakého poskytovatele, 
který by se dal považovat 
za úvěrového predátora 
a který podal žádost pouze 

s cílem využít 
ještě alespoň 
to přechod-
né období,“ 
připomněla 
Kristýna 
Schreilová 
z občanské 
poradny 
Remedium.

V součas-
nosti prochá-
zejí zmíněné 
subjekty 

licenčním řízením, díky 
němuž nastane výraz-
né pročištění trhu – což 
ostatně bylo jedním z cílů 
nového zákona, uvedl Jakub 
Vintrlík z oddělení komuni-
kace rezortu financí. /čtk/

Novela zákona 
o úvěru pročistila trh

Spotřebitelské 
organizace 
varovaly před 
nástupem 
lichvářů, kteří 
stojí mimo dohled 
centrální banky.
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n Kunovický výrobce 
letecké techniky jedná 
o prodeji nových 
strojů L-159 s několika 
zájemci, například 
s Irákem. Chystá se 
na sériovou výrobu.

Aero Vodochody plánuje 
stavbu čtyř letadel L-159, 
která budou sloužit k testo-
vání i jako ukázkové stroje 
pro možné klienty. Práce 
na prvním začnou ve druhé 
polovině roku. Společnost 
chce obnovit sériovou výrobu 
ukončenou v roce 2003. Podle 
vedoucího výroby Aera Vodo-
chody Jiřího Linky nyní Aero 
ověřuje technologie a provádí 
letové zkoušky na firemním 
prototypu. 

Ještě letos má začít výroba 
skořepiny trupu a skořepi-
ny křídla pro první letoun 
z chystané čtveřice, v polovi-
ně příštího roku začne 
montáž. 

Aero už delší 
dobu jedná 
o prodeji no-
vých L-159 
s několika 
zájemci, 
například 
s Irákem, zatím 
ale neoznámilo 
uzavření kon-
traktu. Další plány 
výroby budou záležet 
na vývoji jednání.

Podle předsedy sněmovny 
Jana Hamáčka (ČSSD) hrají 
důležitou roli pro získávání 
nových zakázek pro české 
podniky i Česká exportní 

banka a stát. „V celé řadě 
zemí funguje takzvaná 
ekonomická diplomacie, 
a když potenciální zákazníci 

vidí, že firmu aktivně 
podporuje stát, jsou 

ochotni jednat 
o nákupu,“ řekl 

při návštěvě 
společnosti.

Aero 
obnovuje 
L-159 i pro 

americkou 
firmu Draken 

International 
a iráckou armádu, 

které zakoupily nepo-
třebné stroje české armády. 
Osm už jich Aero do Spoje-
ných států odeslalo, další dva 
vyšle rozebrané v kontejne-
rech příští týden. Za nimi pak 
zamíří technici Aera. /čtk/ 

Aero chce vyrobit další 
čtyři bitevní letadla 

Letecký  
výrobce už americké  

firmě Draken  
International dodal

8
letadel. Další dvě vyšle  

příští týden.

Program: 
8.30 – 9.00 registrace
9.00 – 11.00 servírovaná snídaně, panelová 
diskuze

Moderátor: 
Jan Stuchlík

Řečníci: 
Dana Drábová - Předsedkyně SÚJB
Mirek Topolánek - Teplárenské sdružení ČR
Kamil Čermák - ČEZ ESCO, a.s
Petra Pařízková -  Česká spořitelna
Jan Konrád - Unicorn Systems a.s.
Vít Stehlík - Partner White & Case LLP

S TÉMATEM
ENERGIE ČESKA

21. 6. 2017
Hotel 

Four Seasons Prague

266931/186� inzerce

Dvě třetiny klientů  
na dovolenou létají 
Stále více Čechů, kteří vyrá-
žejí na dovolenou s cestovní 
kanceláří, využívá leteckou 
dopravu. Zatímco loni dáva-
lo letadlu přednost 55 pro-
cent klientů CK, letos už to 
bylo 64 procent. Vlastním 
autem pojede 27 procent 
českých turistů, meziročně 
o osm procentních bodů 
méně. Autobus volí devět 
procent zákazníků CK, uká-
zala analýza zájezdového 
portálu Invia.cz.

Prodej traktorů  
stoupl o čtvrtinu 
Tuzemský trh nových 
traktorů výrazně ožil, když 
od ledna do konce května 
vzrostl prodej meziročně 
o čtvrtinu na 1302 strojů. 
Nejvíce se podle Svazu do-
vozců automobilů prodává 
značka Zetor se 178 vozidly. 
Následuje New Holland, 
který prodal o pět kusů 

méně, na třetím místě je 
John Deere se 165 traktory.

Spoje Praha–Brno mohou 
jezdit po půlhodině
Pokud Správa železniční 
dopravní cesty přidělí 
RegioJetu kapacitu na trati 
Praha–Brno, cestující 
budou moci jezdit mezi 
metropolemi každou 
půlhodinu. Teď jezdí v ho-
dinovém intervalu České 
dráhy. RegioJet chce nasadit 
dvanáct párů vlaků – čtyři 
by pokračovaly do Vídně 
a čtyři do Bratislavy.

ArcelorMittal opravil  
za 320 milionů pec 
Hutní společnost Arcelor-
Mittal Ostrava investovala 
320 milionů korun do opra-
vy jedné ze svých dvou 
vysokých pecí. Cílem bylo 
zvýšit spolehlivost a pro-
dloužit životnost pece o pět 
let. Oprava zabrala 45 dní.  
/čtk/

Krátce
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n Přesila v Národním 
shromáždění může 
prezidentovi pomoci 
i k omezení vlivu od-
borů, které nebudou 
nadšeny z plánova-
ných reforem.

Karolína Flaszová

Francouzský prezident 
Emmanuel Macron může 
být před druhým kolem 
parlamentních voleb opti-
mistický. Středová aliance 
jeho hnutí Republika 
v pohybu (REM) 
a Demokratické-
ho hnutí (Mo-
Dem) získala 
v nedělním 
úvodním klá-
ní 32,3 pro-
centa hlasů. 
Macronův 
tábor by tak 
mohl příští neděli 
v 577členném Národ-
ním shromáždění obsadit 
přes čtyři stovky křesel.

Šéfka REM Catherine 
Barbarouxová ve svém pro-
hlášení poděkovala voličům. 
„Jejich volba je jasným posel-
stvím. Chtějí, aby Emma-
nuel Macron pokračoval 

v krocích, které od zvolení 
do prezidentského úřadu 
podnikl,“ prohlásila. Strana 
ale zároveň zdůraznila, že 
ještě není nic vyhráno.

Na druhém místě dle 
předpokladu skončila tra-
diční pravice. Republikáni 
společně se spojenci obdrželi 
21,6 procenta hlasů. Třetí se 
umístila populistická Národ-
ní fronta Marine Le Penové, 
která zaostala za průzkumy 
a posbírala 13,2 procenta 
hlasů. Nepodrobená Francie 
levicového radikála Jeana-
-Luca Mélenchona dostala 

jedenáct procent. 
Živořící socialis-
té a spřátelené 

strany získali 
9,5 procenta.

První kolo 
voleb prová-
zela nízká 
účast, k ur-

nám dorazilo 
48,7 procenta 

voličů. Experti si 
to vykládají rezignací 

odpůrců prezidenta a celko-
vou únavou lidí z politiky. 
Macronovi oponenti ve sna-
ze mobilizovat Francouze 
před druhým kolem varovali 
před přílišnou koncentrací 
moci v rukou centristů. 
Pokud se projekce rozložení 

křesel v zákonodárném sbo-
ru potvrdí, bude mít Macron 
silný mandát k provádění 
reforem. 

Jedním z jeho prvních 
úkolů bude zpružnění trhu 
práce. Podle mnoha odbor-
níků jsou současná strnulá 
pravidla pro zaměstnávání 
a propouštění pracovníků 
hlavním viníkem nízké 
konkurenceschopnosti země 

a nepřesvědčivého růstu. 
Firmy by podle Macrona 
měly získat větší prostor 
pro vyjednávání dohod se 
zaměstnanci.

Vláda minulý týden 
varovala odbory, že hodlá 
na tomto poli postupovat 
rychle a změny prosadit 
do konce léta. „Neshodneme 
se na všem, ale musíme se 
posunout kupředu. Je to ne-

zbytné a naléhavé,“ prohlásil 
premiér Édouard Philippe. 
Na podzim pak kabinet 
plánuje zahájit reformu pen-
zijního systému. Komentáto-
ři podotýkají, že předpoklá-
daný zisk pohodlné většiny 
Macronovi pomůže překonat 
odpor levicových poslanců 
a možná i schopnost odborů 
burcovat veřejnost k protes-
tům.

Macron vykročil k výrazné 
parlamentní většině

Němci prošetří emise vozů Porsche

Německé ministerstvo dopravy nařídilo Spolkovému 
úřadu pro motorová vozidla, aby přezkoumal emise au-
tomobilů společnosti Porsche, která je součástí koncernu 
Volkswagen.  

Aldi investuje do expanze v USA miliardy dolarů

Německý maloobchodní řetězec Aldi hodlá do roku 2022 
vložit do expanze v USA 3,4 miliardy dolarů. Cílem je 
zvýšit počet obchodů v zemi na 2500 ze současných 1600. 
Rozhodnutí firmy o investici přichází v době silné konku-
rence a cenové války na americkém trhu. 

Volby v Kosovu zřejmě vyhrála koalice

Předčasné parlamentní volby v Kosovu patrně vyhrála 
koalice vedená středopravou Demokratickou stranou Ko-
sova, kterou tvoří bývalí členové Kosovské osvobozenecké 
armády. Po sečtení 91 procent odevzdaných volebních líst-
ků měla koalice 35 procent všech hlasů. /čtk/ Sledujte E15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,613

Čína 1 3,435

Dánsko 1 3,523

EMU 1 26,200

Chorvatsko 1 3,535

Japonsko 100 21,250

Kanada 1 17,375

Maďarsko 100 8,529

Norsko 1 2,758

Polsko 1 6,254

Rusko 100 40,991

Švédsko 1 2,679

Švýcarsko 1 24,131

Turecko 1 6,637

USA 1 23,348

Velká Británie 1 29,589

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 12. 6. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 96,45   -0,10 % 

ČEZ 453,00   0,04 % 

Erste Bank 858,40   -1,53 % 

Fortuna 122,00   -0,81 % 

Kofola 440,00   0,89 %  

KB 930,00   0,00 % 

Moneta 77,90   0,65 % 

O2 CR 285,30   1,17 % 

Pegas 916,70   -0,85 % 

Philip Mor. ČR 14 036,00   -1,13 % 

TMR 670,00 0,00 %

Unipetrol 282,00   -0,35 % 

VIG 644,90   -0,97 % 

Celkový objem (v tisících korun) 373 780

Akcie na pražské burze 12. 6. 2017 

VZHŮRU DO DRUHÉHO KOLA. Hnutí prezidenta Macrona může v nadcházející neděli získat v dru-
hém kole parlamentních voleb zdrcující převahu.
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Prezidentovo
hnutí by mohlo

získat přes

400
mandátů

v 577členném 
Národním

shromáždění.



n Velká Británie se má 
stát výchozím bodem 
čínské firmy na trhy 
v Evropě.

Největší čínská společnost 
nabízející sdílení jízdních 
kol Mobike expanduje 
z Asie do Evropy. Jako první 
nabídne tento měsíc své 
služby v Británii a v dalších 
měsících hodlá nabídku roz-
šířit i do dalších evropských 
měst, tvrdí list  Financial 
Times.

Mobike nabízí chytrá kola, 
která se dají sledovat pomocí 
GPS a lze je zamknout a ode-
mknout kdekoliv pomocí 

aplikace v chytrém telefonu. 
První kola firmy se objeví 
v Manchesteru a Salfordu 
koncem tohoto měsíce. 

V počátku plánuje firma 
podporovaná čínským 
technologickým gigantem 
Tencent nabídnout tisíc 

kol a v případě zájmu tento 
počet zvýšit. 

„Jednáme již s řadou 
dalších měst v Evropě a jsme 
si jisti, že úspěšný pilot bude 
prvním z mnoha partner-
ství,“ prohlásil ředitel Mobi-
ke UK Steve Pryer. /čtk/

Mobike expanduje do Evropy
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Venezuelský 
zázrak 
Jen pár týdnů od konce 
pololetí suverénně vévodí 
světovým akciím krizí pro-
cházející Venezuela. Burza 
v Caracasu už letos posílila 
o 191 procent a hodnota ve-
nezuelského akciového trhu 
se tak během pouhého půl-
roku takřka ztrojnásobila. 
Horkou burziánskou kartou 
se přesto tento exotický jiho-
americký trh nestal, za svůj 
růst totiž paradoxně vděčí 
balanci na hranici ekono-
micko-politického kolapsu.

Druhou stranou mince 
raketového růstu burzy 
v Caracasu zůstává totiž 
obrovský propad hodnoty 
venezuelské měny. Bolívar 
letos vede nelichotivý žebří-

ček propadu národních měn 
a jeho ztráty vůči americké-
mu dolaru se letos počítaly 
ve vysokých desítkách 
procent, pro zahraniční in-
vestory je navíc tamní měna 
dostupná prakticky pouze 
u černých prodejců za indi-
viduální kurzy. Předpovědět 
kurz měny je na pouličním 
improvizovaném trhu podle 
pozorovatelů navíc praktic-
ky nemožné.

Zatímco zahraničním 
investorům kazí radost 
ze zdánlivě výhodného 
byznysu propad bolívaru, 
domorodcům se o totéž 
postará inflace. Ta v úno-
ru dosáhla meziročně 
740 procent, burza přitom 
za zmíněný rok podražila 
„jen“ o 150 procent, ani 
numericky bombastický 
růst venezuelských akcií tak 
s tempem růstu cen zdaleka 
nedrží krok. 

Venezuelané se přitom 
právě nákupem akcií snaží 
alespoň částečně omezit 
dopad prudkého růstu život-
ních nákladů v zemi.

Akcie, měny & názory

Jaroslav Bukovský

TISÍCE LIDÍ vyšly včera do ulic ruských měst na demonstrace, které svolal ruský opozičník Alexej 
Navalnyj. Povolená demonstrace proběhla na periferii Moskvy, ale bez Navalného. Hlavní organi-
zátor demonstrací byl zadržen policií nedaleko svého bydliště. Vedle metropole se protestovalo 
i v Omsku, Čeljabinsku nebo Novosibirsku.  Více E15.cz

PROTESTY V RUSKU
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Britský výrobce luxusních 
automobilů Jaguar Land 
Rover investuje 25 milionů 
dolarů do alternativní ta-
xislužby Lyft. Investice má 
pomoci při vývoji a testová-
ní technologií pro automa-
tické řízení.

Automobilka investici 
uskuteční prostřednic-
tvím své divize InMotion 
Ventures, která se soustředí 
na samořízené automobily 
a další technologie. Sou-
částí investice bude rovněž 
dodávka automobilů Jaguar 
a Land Rover řidičům spo-
lečnosti Lyft. Součástí pod-

mínek investice je i klau-
zule, v jejímž rámci právě 
autonomní vozy Jaguaru 
bude možné v pokročilé 
fázi testování nasadit v síti 
taxíků Lyft.

Služba Lyft je konkuren-
tem alternativní taxislužby 
Uber. Soustředí se na Spo-
jené státy a působí ve zhru-
ba třech stovkách měst. 
S firmou Lyft již v oblasti 
samořízených vozů spolu-
pracují největší americká 
automobilka General 
Motors a internetový gigant 
Google. /čtk, msc/
 Více E15.cz

Jaguar vsadil 
na taxislužbu Lyft

Čína omezí výstavbu 
klasických automobilek
Na čínském trhu dojde 
ke zpřísnění předpisů pro 
výstavbu nových továren 
na výrobu tradičních aut 
s benzinovým motorem. 
Tento krok má omezit 
nadprodukci v sektoru 
a dostat z tamního trhu 
takzvané zombie firmy. To 
jsou společnosti, které po-
kračují v činnosti, přestože 
mají problémy se splácením 
svých závazků nebo jsou 

blízko bankrotu. Cílem vlády 
je také přimět automobilky, 
aby přešly k výrobě nezne-
čišťujících elektrických 
vozů, vysvětlila agentura 
Reuters.

Čínská vláda považuje 
elektrické vozy za možnost, 
jak by její automobilky 
mohly předstihnout zahra-
niční konkurenty, kteří mají 
o desítky let více zkušeností 
s výrobou benzinových aut, 

a současně omezit smog 
ve městech. Čínská vláda již 
bojuje proti zombie firmám 
a nadměrné kapacitě pro-
dukce v odvětví uhlí a ocele. 
Tato politika se tak má roz-
šířit na automobilový sektor, 
uvedla na svých stránkách 
čínská Národní rozvojová 
a reformní komise.

Zombie firmy v Číně často 
přežívají díky pomoci lokál-
ních vlád a bank. /čtk/

CHYTRÁ 
KOLA. Čínské 

bicykly lze 
kdykoliv 

odemknout 
a zamknout 

pomocí 
aplikace 

v chytrém 
mobilním 
telefonu.
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Vývoj venezuelských akcií během letoška  
(index Bursatil Caracas)

Pramen Thomson Reuters

1 2 3 4 5              6
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http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/protesty-proti-putinovi-privedly-do-ulic-ruskych-mest-tisice-lidi-navalnyj-byl-zadrzen-1333603


 Politici vzali 
evropské peníze  
jako svou kořist, 
kterou  
si rozdělují mezi 
sebou, a hledají 
zástupné důvody, 
jak ostatní 
vyhodit.

| 10 | ROZHOVOR S PODNIKATELEM SOTIRIOSEM ZAVALIANISEM

Rozvoji země brání politici

n Mezi asi dvacítkou firem, které mu 
patří, vyčnívá onkologické centrum 
v Pardubicích nebo nemocnice 
v Hořovicích a v Berouně. Právě tam 
buduje za miliardu korun luxusní 
kliniku pro duševně nemocné, 
s ministerstvem zdravotnictví se ale 
pře o dotaci. „Naše chyba je, že chceme 
udělat něco, co neodpovídá průměru,“ 
popisuje Sotirios Zavalianis.

Adéla Čabanová

 V areálu berounské ne-
mocnice chcete vybudovat 
Centrum duševní rehabili-
tace. Proč?
Česká společnost vynaklá-
dá velké peníze, aby léčila 
fyzickou stránku člověka. 
Psychiatrie vůbec nebyla 
v popředí. Zůstávala tu 
zastaralá zdravotnická 
zařízení, psychiatrů je málo. 
Když jsme se doslechli, že 
vzniká reforma psychiatrie 
a koncepce vzniku komunit-
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ních center, řekli jsme si, že 
to je skvělá věc. 

 Jak jste došli od kon-
cepce malých komunitních 
center k vašemu Centru du-
ševní rehabilitace, kde má 
být kinosál, bazén, tenisový 
kurt…
Síť komunitních center je vy-
nikající nápad. Mnoho z lidí, 
kteří jsou v psychiatrických 
nemocnicích, by tam už 
nemuselo být. Část pacientů 
ale bude lůžkovou péči, byť 
na kratší dobu, pořád potře-
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Pochází 
z Řecka, 
do Česka přišel 
v osmdesátých 
letech studovat, 
usadil se tu a založil rodinu. 
V devadesátých letech 
vybudoval distribuční 
společnost StarFoods, kterou 
pak prodal. Ve zdravotnictví 
podniká již dvacet let. V roce 
2007 koupil od Středočeského 
kraje nemocnice v Berouně 
a v Hořovicích. Do jeho skupiny 
patří přes dvacet firem, mimo 
jiné radiologie Multiscan 
v Pardubicích, která je součástí 
komplexního onkologického 
centra. Celkový obrat skupiny 
dosahuje zhruba 2,25 miliardy 
korun.

Sotirios  
Zavalianis (51)

bovat. Navrhli jsme proto 
nemocnici pro důslednou 
psychiatrickou rehabilitaci. 
Podobné kvalitní zařízení 
neexistuje. Fungovat má 
jako pomocník duševních 
komunitních center, která 
by vznikala v Praze a části 
Středočeského kraje.

 Jak to vypadá s vaší 
žádostí o evropskou dotaci 
na tuto stavbu?
Naše jediná chyba byla, 
že chceme udělat něco, co 
neodpovídá průměru. Chce-
me vytvořit zařízení, které 
odpovídá moderní době. Ne 
umístit deset lidí na jeden 
pokoj se záchody na chod-
bě, jak je v České republice 
ještě pořád obvyklé. Chtěli 
jsme se přiblížit pětihvěz-
dičkovému ubytovacímu 
standardu.

Taková investice vyžadu-
je miliardu korun. Platby 
za psychiatrii jsou v Česku 
dost nízké, projekt by proto 
těžko mohl být samofinan-
covatelný. Proto jsme žádali 
v rámci evropských progra-
mů o dotaci zhruba 40 pro-
cent investice. 

 Takové psychiatrické 
centrum by si na svůj pro-
voz nevydělalo?
Tento projekt není výdě-
lečný. Pokud ho chceme 
dělat v odpovídající kvalitě, 
nemůže být. Přislíbili jsme, 
že ročně budeme dotovat 
provoz třiceti až čtyřiceti 
miliony korun. Jenže Česká 
republika radši podporuje 
pizzerie na Vltavě, než aby 
dala peníze na projekt, 
který by zvedl úroveň zdra-
votních služeb. Ministerští 
úředníci se za každou cenu 
snaží tomuto projektu 
bránit.

 
 Jak?

Všichni členové hodnoticí 
komise hlasovali proti naše-
mu projektu. Mají k tomu tři 
důvody. Projekt podle jejich 
mínění nespadá do kon-
cepce psychiatrie, protože 
převyšuje standardy. Vadí 
také, že by vyžadoval velké 
množství personálu, který 
podle úředníků neseženeme. 
Poslední důvod je, že takové 
zařízení má stát buď ve měs-
tě, aby byli pacienti začle-
něni do společnosti, nebo 
v areálu fakultní nemocnice. 
To nesplňujeme. Politici 
vzali evropské peníze jako 
svou kořist, kterou si roz-
dělují mezi sebou, a hledají 
zástupné důvody, jak ostatní 
vyhodit.

 Někdy jsme vnímáni jako soukromý sektor, 
přitom jsme součást veřejného zdravotnictví. 
Jenom vše musíme financovat z vlastních 
zdrojů a lépe pracovat. To je jediný rozdíl.

 Je to tedy jen tím, že jste 
soukromý investor?
Zdravotnictví je rozdělené. 
Na jedné straně jsou nemoc-
nice státní a krajské. Všichni 
ostatní provozovatelé stojí 
na druhé straně a jsou zajatci 
systému. Politici dotace 
libovolně přidělují svým 
nemocnicím, a tím zakrývají 
vlastní neschopnost je řídit. 
Někdy jsme vnímáni jako 
soukromý sektor, přitom 
jsme součást veřejného zdra-
votnictví. Jenom vše musíme 
financovat z vlastních zdrojů 
a lépe pracovat. To je jediný 
rozdíl. 

 Získalo někdy nějaké 
vaše zařízení dotaci?
Jen jednou dostalo kom-
plexní onkologické centrum 

v Pardubicích evropskou 
dotaci na vybavení. V dalších 
výzvách pak byla taková 
kritéria, abychom ji nemohli 
dostat.

 Úředníci ale mluví 
o efektivitě poskytnutí 
dotace. Když jsou ostatní 
projekty o řád levnější než 
ten váš, radši prostředky 
pošlou na několik míst.
Peníze na to jsou. Z předcho-
zího evropského dotačního 
programu Česká republika 
více než sto miliard korun 
vůbec nevyčerpala.

 Budete centrum stavět 
i bez dotace?
Ano. Místo aby vzniklo za tři 
roky, bude doba dokončení 
šest sedm let, protože to 
budeme muset dofinancovat 
z vlastních zdrojů. Projekt 
je hotový, máme na něj 
stavební povolení. Už jsme 
do příprav investovali osm-
náct milionů korun. 

 Proč usilujete o projekt, 
o kterém víte, že z něj bude-
te mít dlouhodobě ztrátu?
Proč člověk pracuje? Aby 
si koupil drahé hodinky? 
Luxusní auto? Člověk by měl 
realizovat svoji vizi. Někdy 
za to musí i zaplatit.

 Dnes máte ve skupině 
něco, co dlouhodobě pro-
dělává?

Z osmnácti firem, které 
máme, není žádná ve ztrá-
tě. Jsme v zisku, přestože 
úroveň zdravotní péče je 
u nás vyšší. Berounská 
nemocnice byla řadu let 
v minusu. Loni už skončila 
lehce v plusu. 

 Jak jste toho dosáhli?
Naší předností je efektivi-
ta. Na jednom operačním 
sálu provedeme dvojná-
sobný počet operací než 
jiné nemocnice. Naši lidé 
pracují podstatně více než 
zaměstnanci jiných zařízení. 
Přitom máme horší jednot-
kové platby od zdravotních 
pojišťoven.

V posledních deseti letech 
jsme investovali z vlastních 
zdrojů přes dvě a půl miliar-

dy korun. Brzdí nás jedině 
vyčerpané kapacity. Na ně-
které zákroky se u nás čeká 
šest osm měsíců.

 
 Přemýšlíte o akvizici, 

nebo o přistavování?
Není třeba mít deset polo-
chcíplých nemocnic. Radši 
budu mít dvě tři prvotřídní. 
Mayo klinika ve Spojených 
státech je také jen jedna a je 
celosvětově známá.

 Už si zvykli jiní velcí 
hráči ve zdravotnictví, že 
své nemocnice neprodáte?
Měli o ně zájem. Pak ale 
pochopili, že naše filozofie 
je jiná. Koukají na zisko-
vost jednotlivých oddělení. 
Hospodářský výsledek ale 
není samoúčelný. Třeba 
interní oddělení může být 
dlouho ztrátové, ale nemohu 
ho kvůli tomu zavřít. Bez něj 
nemůže dobrá nemocnice 
být.

 Zlepšují se české nemoc-
nice?
Jsou tu skvělé předpoklady, 
inteligentní, vzdělaní, tvořiví 
lidé. Jediný, kdo brání roz-
voji této země, jsou politici. 
Nechtějí, aby lidé viděli, že 
nemocnice může být dobrá, 
že v ní mohou být pacienti 
spokojení, a přitom nemu-
sí být ztrátová. Jak by pak 
vysvětlili, že v nemocnici, 
kterou řídí, to nejde?

 Vidíte v Česku někoho, 
kdo má pro zdravotnictví 
vizi?
Moc lidí by vědělo, jak na to. 
Profesoři, odborníci. Politiky 
ale zajímá jen to, aby někdo 
o zdravotnictví nepsal v no-
vinách. Že by nabízeli posun 
země dopředu? To nevidím. 
Jeden podporuje podprůměr, 
aby z něj měl své voliče zá-
vislé na dávkách. Druhý chce 
všechny pozavírat, protože 
prý všetci kradnú.

 Nekrade se ve zdravot-
nictví?
Není pravda, že všichni 
kradou. Větší zlo způsobuje 
neschopnost. Když někdo 
z něčeho krade, zajistí si, aby 
to fungovalo, aby mohl krást 
dál. Ale v nemocnicích ani 
není pořádně co krást. Přes 
polovinu nákladů tvoří mzdy. 
Další nezbytné výdaje jdou 
na topení, elektřinu… Zbude 
pár procent. Ano, jsou to velké 
peníze. Ale není to základní 
problém zdravotnictví.

 Jaký má vaše skupina 
ekonomické výsledky 
za loňský rok?
Výsledek po zdanění byl 
zhruba dvě stě milionů 
korun, trend je pomalu ros-
toucí. Nemáme žádné vnitřní 
dluhy, dalších dvacet let nás 
nečekají významné investice 
do rekonstrukcí. Zvažujeme 
investice do rozšíření. Lidé si 
totiž řeknou, když je nemoc-
nice kvalitní. Proto jsou ty 
naše nacpané.

 Zdravotní pojišťovny 
na to slyší?
Ne. Úroveň našich služeb 
není podmíněná tím, co nám 
zdravotní pojišťovny v tuto 
chvíli zaplatí. 

 Když se budete dál rozši-
řovat, opět na to doplatíte?
Ano. Běžně provádíme 
120 procent výkonů proti 
předchozímu období a zdra-
votní pojišťovna plně zaplatí 
jen 103 nebo 106 procent. 
Co je nad limitem, hradí jen 
částečně. Na druhou stranu 
to chápu. Kdyby regulace ze 
strany zdravotních pojišťo-
ven neexistovala, systém by 
se zhroutil. 

 Jenže v takové situaci se 
nevyplatí budovat si pověst 
a zvyšovat kvalitu.
Ekonomický aspekt je jen 
jedna věc. Člověk chce být 
také hrdý na to, co dělá.

 I ve vaší blízkosti 
fungují nemocnice, které 

nemají dobré ekonomické 
výsledky…
Nechci mluvit o kladenské 
nemocnici, která má úvěr 
přes dvě miliardy a kraj 
platí každý rok 90 milionů 
úroky. K tomu má 180 mili-
onů korun ztrátu a dostala 
desítky milionů dotace. 
Nám kraj nedal ani korunu. 
Tedy pardon, jednou nám 
dali 200 tisíc korun. Zkrátka 
jejich služby jsou dražší než 
naše, přitom si nemyslím, že 
by byly lepší.

 V čem je rozdíl?
Jsme stabilní. Když přijde 
do vedení krajské nemocnice 
nový ředitel, neví, jestli tam 
bude rok nebo tři. Než se 
rozkouká, je z politických 
důvodů vyhozen. Když já 
něco vymyslím, trvá pět šest 
let, než se to projeví v provo-
zu. O krajských nemocnicích 
rozhodují z pozice kraje lidé, 
kteří zdravotnictví vůbec 
nerozumějí.

 
 Co by potřebovalo české 

zdravotnictví?
Měly by se investovat 
mnohem větší prostředky 
do prevence. Měly by se 
vybudovat velké ambulantní 
provozy. A péče nemocnic 
by se měla koncentrovat 
do menšího počtu. Jsem pro 
větší koncentraci pracov-
ních sil, techniky, erudice. 
I úroveň péče by byla vyšší. 
Tolika odborníky, abychom 
měli každých deset kilomet-
rů kvalitní nemocnici, Česká 
republika nedisponuje.



Rozklad ČSSD 
jako dárek  
pro Babiše
Andrej Babiš může slavit. Ne 
snad ještě volební vítězství. 
Ale přinejmenším si může 
připít na to, jak se mu po-
dařilo proplout vládní krizí 
a jaké vyhlídky na kampaň 
se před ním prostírají. Proto-
že nic lepšího než to, co mo-
mentálně předvádí sociální 
demokracie, Babiše potkat 
nemohlo. Jistě, krize udělala 
ze šéfa hnutí ANO bývalého 
ministra financí. Jenže so- 
cialisté se zjevně rozhodli, že 
vládní krizi využijí k tomu, 
aby se stali bývalou relevant-
ní politickou stranou.

Je neuvěřitelné, s jakou 
bravurou ČSSD promrhala 
veškerý potenciál, který 
v průběhu vládní krize 
svým překvapivě odvážným 
a rozhodným jednáním 
vydobyl Bohuslav Sobotka. 
Jistě, volební model, který 
socialistům nedlouho po kri-
zi přisoudil čtvrté místo 
na politické scéně, nebyl 
povzbudivý. Ale Sobotkovo 
nečekané jednání tváří v tvář 
Miloši Zemanovi a Andreji 
Babišovi samo o sobě ne-

mělo a ani nemohlo nahnat 
socialistům preference. Mělo 
dát, a na chvíli dalo, Sobot-
kovi alespoň u části voličů 
aureolu bojovníka za demo-
kratické principy a původní 
politickou kulturu, v níž věci 
mnohem menší než Čapí 
hnízdo stály politiky kariéru. 

Právě tato Sobotkova 
image vydupaná fakticky 
z ničeho měla posílit a pode-
přít programové poselství, 
s nímž ČSSD hodlá vyruko-

vat v sobotu. Chvíli se zdálo, 
že to bude fungovat a strana, 
která se zdála být rozháda-
ná a na odpis, se za svým 
předsedou v pudu sebezá-
chovy semkne. Ale ne. Už je 
zase všechno při starém. Tři 
měsíce po volebním sjezdu 
strany, na němž Sobotka ob-
hájil funkci bez protikandi-
dáta, znějí ze strany hlasy, že 
lídr je nevýrazný a mělo by 
se střídat. Málokdy je za těmi 
hlasy jméno. 

Když už nějaké hlasy 
jméno mají, snaží se obvykle 
držet s předsedou basu. Jen-
že lhaní v těchto otázkách 

je nesnesitelně lehké a vření 
pod stranickým povrchem 
beztak nelze přehlédnout. 
Volba pražského lídra 
ve stranickém referendu po-
znamenaná třetinou neplat-
ných hlasů, v níž nakonec 
těsně zvítězil Petr Dolínek, 
dojmu jednoty nepomohla 
stejně jako zjevné podráž-
dění poraženého Miloslava 
Ludvíka. Rozkladné procesy 
na jihu Čech způsobené So-
botkovou neochotou pustit 
Jiřího Zimolu byť na posled-
ní místo kandidátky také 
nejsou nic zdravého.

O dalším osudu Bohuslava 
Sobotky se bude rozhodo-
vat ve středu na jednání 
stranického vedení. Střídání 
v čele partaje chvíli před 
volbami je obecně vnímáno 
jako hodně rizikové. Lidovci 
v květnu 2009, necelý rok 
před volbami, vymetli z čela 
strany Jiřího Čunka, zvolili 
Cyrila Svobodu a pak se ne-
dostali do sněmovny. V čele 
ODS vystřídal zhruba měsíc 
a půl před týmiž volbami 
Mirka Topolánka Petr Nečas 
a bylo z toho těsné druhé 
místo ve volbách a sesta-
vování vlády. Socialisté se 
mohou pokusit napsat třetí 
verzi podobného scénáře. 
Pokud se tak ovšem rozhod-
nou, půjde o zjevné popření 
všeho, co se v posledních 
měsících po svém sjezdu 
a během vládní krize snažili 
předstírat. Na tom se nějaké 
věrohodné poselství voličům 
bude stavět hodně těžko.

Komentář

Martin Čaban

| 12 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

Je neuvěřitelné, 
s jakou bravurou 
dokázala ČSSD 
promrhat potenciál, 
který pro ni Sobotka 
během krize vydobyl.

Tvář dne 

 Jsme vděční za důvěru, kterou 
jste vložili do všech těch nových 
tváří naší republiky,

řekla šéfka francouzské prezidentské 
strany Republika v pohybu  
Catherine Barbarouxová 
str. 8
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Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST, a. s., 
infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
ENERGETIKA  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ 
V PRODEJI

Zakoupíte ve všech prodejnách Geco a Relay.

Ta zelená titulka je 
opravdu moc hezká!

Vše, co musíte
vědět o energetice.



n Nejlepší termínova-
né vklady, ale i spořicí 
účty nabídnou tři pro-
centa ročně. Mají však 
řadu podmínek.  

Kamila Ondráčková

Spořicí účet je finanční pro-
dukt, který slouží ke zhod-
nocování volných finančních 
prostředků, které jsou oka-
mžitě k dispozici. Dalo by se 
říci, že je kombinací běžného 
účtu a termínovaného vkladu 
– okamžitá dostupnost peněz 
a současně zajímavý úrok.

Zmíněný druhý atribut 
však poslední dobou po-
kulhává a svého času velmi 
populární spořicí účty tak 
ztrácejí na atraktivitě. Dů-
vodem nízkých, lépe řečeno 
téměř nulových úroků je 
dopad uvolněné měnové 
politiky americké a evropské 
centrální banky, takzvaného 
programu kvantitativního 
uvolňování.
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Jaký úrok dostanete,  
když vložíte 100 tisíc, respektive milion korun

Banka Název spořicího účtu
Zhodnocení/ 

vklad 100 tisíc korun

Moneta účet Tom* 3,00 %

Air Bank Spořicí účet 1,00 %

Sberbank Fér spoření Plus 0,83 %

Raiffeisenbank eKonto Flexi 0,75 %

Banka Název spořicího účtu
Zhodnocení/ 

vklad milion korun

Creditas Spořicí účet 0,30 %

Expobank Expo SÚ 0,30 %

Sberbank Fér spoření Plus 0,23 %

*jedná se o běžný účet

Přehled úroků u termínovaných vkladů

Finanční  
instituce

Název termínovaného 
vkladu

100 tisíc korun
rok/pět let

milion korun rok/
pět let

ANO, s.d. Termínovaný vklad  1,4 / 3 %  1,4 / 3 %

Expobank IQ Maxi vklad 0,5 / 0,9 % 0,5 / 0,9 %

Creditas Termínovaný vklad  0,3 / 1,5 % 0,3 / 1,5 %

Wüstenrot
Jednorázový termínovaný 
vklad

0,3 /0 ,5 % 0,3 / 0,5 %

Pramen tabulek - podmínky bank

Spořicí účty versus 
termínované vklady
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Další vývoj na spořicích účtech bude záviset na vývoji hlavních 
úrokových sazeb České národní banky. „Výše úrokových sazeb 
na spořicích účtech se odvíjí od výše tržních úrokových sazeb a ty 
jsou již několik let na rekordně nízkých úrovních. Pokud dojde 
k nastartování růstové trajektorie tržních úrokových sazeb, sazby 
na spořicích účtech je budou následovat,“ komentuje Tereza 
Schneiderová z ING Bank.

Jak se budou vyvíjet 
úrokové sazby u spořicích účtů? 

až 0,75 procenta u částek 
do 150 tisíc korun. Abyste 
však mohli spořit prostřed-
nictvím tohoto spořicího 
účtu, musíte mít u „Raiffky“ 
i běžný účet.

VYŠŠÍ ZHODNOCENÍ  
U TERMÍNOVANÝCH VKLADŮ
Termínované vklady bývají 
často opomíjeny – banky 
dlouhodobě spíše preferují 
spořicí účty. A tak paradoxně 
termínované vklady úrokem 
často pokulhávaly za spo-
řicími konty. „Je pravda, že 
ve většině českých bank 
jsou termínované vklady 
ve srovnání s jinými produk-
ty nezajímavé. Spořicí účet je 
považován za referenční pro-
dukt a pro banky představu-
je prostředek, jak získat nové 
klienty na své další produk-
ty,“ vysvětluje Jan Šimek, 
analytik společnosti Broker 
Consulting.

V současné době však 
u většiny bank převládla 
realita úrokových sazeb 
na trhu nad konkurenč-
ním bojem. Zhodnocení 
na spořicích účtech tak už 
nijak zvlášť nepřevyšuje to 
na termínovaných vkla-
dech – v případě vázací 
doby jednoho roku. Naopak 
kdybyste peníze mohli 
postrádat déle, dostanete 
se u termínovaných vkladů 
na relativně zajímavé sazby, 
navíc garantované.

Kupříkladu nejlépe 
úročený termínovaný 
vklad od ANO, spořitelního 
družstva, nabízí při uložení 
úspor na jeden rok sazbu 
1,4 procenta. Pokud této zá-
ložně svěříte finance na pět 
let, dostanete se na úrok tři 
procenta ročně.

NEJLÉPE ÚROČENÉ SPOŘICÍ ÚČTY 
PŘI VKLADU 100 TISÍC KORUN
Moneta Money Bank nově na-
bízí v dnešní době zhodnoce-
ní úspor ve výši tři procenta 
ročně. Nejde o spořicí, nýbrž 
osobní účet, jmenuje se Tom 
a tříprocentní zhodnocení 
má hned několik háčků. 
Tím prvním je kreditní 
obrat na účtu ve výši alespoň 
15 tisíc korun měsíčně, tím 
druhým alespoň deset plateb 
debetní kartou u obchodníka 
či na internetu v daném měsí-
ci. Třemi procenty Moneta 
zhodnotí nejvýše sto tisíc 
korun.

Pokud máte u Air Bank 
běžné konto i spořicí účet, 
můžete dosáhnout na úrok 
jedno procento, a to v pří-
padě, že v měsíci zaplatíte 
pětkrát kartou. Daný úrok 
platí pro zůstatky do 250 ti-
síc korun. V případě, že výše 
zmíněnou sumu překročíte, 
dostanete rovnou nulu. 
Pravidlo pěti plateb za jed-
no procento úročení platí 
i na běžném účtu.

Sberbank má v nabíd-
ce Fér spoření Plus, které 
nabízí úročení 0,83 procenta 
ročně do částky 300 tisíc 
korun, musíte však současně 
využívat i běžný účet Fér 
konto. Pokud tato konta 
nevyužíváte, získáte sazbu 
0,53 procenta do 300 ti-
síc korun uložené částky. 
Prostředky nad tuto sumu 
do jednoho milionu se vám 
zhodnotí sazbou 0,23 pro-
centa ročně, nad tuto hranici 
pak sazbou 0,01 procenta.

Raiffeisenbank nabízí 
eKonto Flexi, kde může-
te získat úrokovou sazbu 
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n Letošní vítěz Oscara 
pro nejlepší cizojazyč-
ný film sice není tak 
komplexní a hluboký 
jako Toni Erdmann 
nebo režisérův před-
chozí kritický hit Roz-
chod Nadera a Simin. 
I novinka Klient nic-
méně nabízí zajímavé 
morální drama.

Iva Přivřelová

Asghar Farhadí se už výhrou 
Oscara za svůj pátý snímek 
Rozchod Nadera a Simin stal 
mezinárodně nejpopulár-
nějším íránským režisérem. 
Tuto pozici potvrdil v letoš-
ním roce ziskem druhé ceny 
americké akademie za novin-
ku Klient.

I ta vypráví o morálním 
dilematu, jemuž je vystaven 
jeden manželský pár. Učitel 
Emad a jeho manželka Rana 
se po dramatickém úvodu 
s bortícím se domem musejí 
rychle přestěhovat. V no-
vém bytě ale Ranu napadne 
neznámý muž a s násled-
ným traumatem se ani 
jeden z páru nedokáže lehce 
vyrovnat – každý ovšem trpí 
po svém. 

Farhadí stále ukazuje mi-
mořádný cit pro neokázalou 
společenskou kritiku země, 
kde panuje cenzura a policie 

Oscarový Íránec se vrací 
s morálním dramatem

Klient

(drama, Írán/Francie, 125 minut)
Režie a scénář: Asghar Farhadí
Hrají: Shahab Hosseini, Taraneh 
Alidoostiová, Bábak Karímí, Mina 
Sadatiová
Hodnocení: 60 %

VZTAH POD TLAKEM. Manželé Emad (Shahab Hosseini) a Rana (Taraneh Alidoostiová) po jednom 
brutálním útoku zjistí, jak moc jsou odlišní.
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se radši nevolá, kterou doká-
že podat pomocí přirozených 
každodenních situací doplně-
ných dobře vypozorovanými 
detaily.

Realistické zakotvení jeho 
novinky nicméně ne zrov-
na obratně narušují scény 
z amatérské produkce slav-
ného dramatu Smrt obchod-
ního cestujícího, v níž Emad 
a Rana hrají hlavní role.

Americká tragédie může 
charaktery obohatit o další 
vrstvu jejich povah, které si 
sami nechtějí uvědomit. To 
však funguje jen pro ty, kteří 
hru Arthura Millera dobře 

znají. Divadelní rovina se dá 
rozebírat i jako tvůrčí reflexe 
samotného režiséra, odvádí 
však pozornost od jádra dra-
matu. To eskaluje, když Emad 
postupně odhalí identitu 
útočníka a chce se mu nějak 
pomstít. 

Klient není hollywoodský 
thriller, neobsahuje explicit-
ní násilí, ač toho duševního 
se nezříká. S pomocí herců 
se snaží věrohodně podat 
motivace a důvody ústřed-
ního páru a přimět diváky 
k prožívání jejich lidsky po-
chybných rozhodnutí. Hlavně 
díky tomu stojí za pozornost, 

Ve čtvrtek bude mít na jevi-
šti Nové scény Národního 
divadla premiéru balet Petra 
Zusky Sólo pro nás dva. Hlav-
ní inspirací pro napsání díla 
byla tvorba dvou písničkářů 
spjatých ostravským regi-
onem − Jaromíra Nohavicy 
a polsky zpívající Beaty Bo-
cek. Pro uznávaného choreo-
grafa, režiséra a tanečníka je 
to poslední představení v roli 
šéfa baletního souboru první 
tuzemské scény.

„Název Sólo pro nás dva 
odkazuje k někdejšímu mému 

úspěšnému baletu Brel – 
Vysockij – Kryl / Sólo pro tři, 
který nyní, po deseti letech 
uvádění jeviště Národního 
divadla opouští,“ uvedl Zuska.

Sólo pro nás dva lze podle 
tvůrce v jistém úhlu pohle-
du chápat jako dialog dvou 
písničkářů, které pojí shodný 
region Těšínska, jazyk i hu-
dební žánr.

„Samozřejmě že Bocek není 
stejná jako Nohavica – jejich 
rozdílnost (a to nejen ta daná 
pohlavím) dává představení 
kontrast, napětí, kýženou 

harmonii a právě žensko-
-mužský prvek,“ dodal.

Do Prahy míří i Nohavica 
osobně. Od neděle do čtvrt-
ka uvede v Lucerna Music 
Baru v pěti představeních 
Kabaret Bo, v němž vystupuje 
společně s letitým spoluhrá-
čem Robertem Kuśmierským 
a Jiřím Krhutem.

Pásmo vlastních autor-
ských skečů, scének, písní, 
kupletů a básniček je jednou 
z hlavních akcí Nohavicova 
předloni otevřeného ostrav-
ského klubu Heligonka. /duk/

Nohavica bude v Praze jako balet i kabaret

VE TŘECH. Hlavními protagonisty Kabaretu Bo jsou kromě Jaro-
míra Nohavici i Robert Kuś mierski a Jiří Krhut.
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Zemřel člen skupiny 
Ztohoven Filip Crhák

V neděli zemřel jeden ze 
tří členů umělecké skupiny 
Ztohoven, fotograf a výtvar-
ník Filip Crhák. Bylo mu 
41 let. Uvedl to server 
Seznam.cz. Crhák podlehl 
mnohačetným zraněním, 
která utrpěl po nehodě 
na motocyklu na konci dub-
na, po níž upadl do kómatu. 
Byl mimo jiné i jedním z tro-
jice, která předloni vyvěsila 
nad Pražským hradem obří 
červené trenýrky, za což je 
letos v dubnu soud potrestal 
podmínkou.

Nejlepší americkou 
divadelní hrou je Oslo
Americkou cenu Tony 
za nejlepší divadelní hru 
v neděli získalo drama 
Oslo, které zachycuje 
diplomatická jednání mezi 
Izraelci a Palestinci 
v 90. letech vrcholící 
dohodou uzavřenou právě 
v norské metropoli. Nejvíce 
sošek na vyhlášení cen 
v oblasti divadla, muzikálu 
a činohry v newyorském 
sále Radio City Music Hall 
získali tvůrci muzikálu 
Dear Evan Hansen (Drahý 
Evane Hansene), který 
posbíral celkem šest sošek 
včetně té určené pro nej-
lepší nový muzikál. /čtk, duk/

Krátce

i když jeho dopad není tak 
silný jako v Rozchodu Na-
dera a Simin. Ten Farhadího 
přivedl k práci ve Francii, 
po úspěchu Klienta bude zase 
následovat jeho první anglic-
ky mluvený film. 

Autorka je spolupracovnicí redakce
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n Symbolem švýcar-
ské kvality, preciz-
nosti, vynalézavosti 
a praktičnosti součas-
ně nejsou ani hodinky, 
ani banka. Je to nej-
známější a nejprodá-
vanější kapesní nůž 
na světě.   

Obchodní značku Švýcarský 
důstojnický a sportovní nůž 
si dal zaregistrovat 12. června 
1897 Karl Elsener, zakladatel 
nožířské dílny v městečku 
Ibach. Později ji přejmeno-

val po své matce Victorii. 
Od roku 1921 do současnosti 
je značka známa jako Victor- 
inox.

Historie 
jedinečného 
nástroje začíná 
už v roce 1889, 
kdy švýcar-
ská armáda 
poptávala 
nůž pro 
vojáky. Žádala, 
aby měl kromě 
čepele otvírák 
na tehdejší novinku 
konzervy, šídlo a šroubo-
vák, který by vojáci využili 
při demontáži zbraní před 

čištěním. Elsenerovi se sice 
podařilo zadání splnit, ale 
takových bylo více. Jeho dílna 

nestačila ani kapacit-
ně, a tak dodávku 

prvních patnácti 
tisíc kusů za-
jistila továrna 
v německém 
Solingenu. 
Také o další 
dodávky až 

do roku 1961 
se dělili různí 

nožíři z různých 
zemí. Teprve až 

od zmíněného roku, kdy nože 
s helvétským křížem začaly 
dodávat výhradně domácí fir-

my Victorinox a Wenger, lze 
hovořit o pravém švýcarském 
noži. Postupně přibývaly 
funkce. K nůžkám, vývrtce, 
pilce, pilníku či křížovému 
šroubováku přibyly odšu-
pinovač, svítilna, USB port 
nebo teploměr, barometr, 
budík a výškoměr. Rekord-
manem je nůž s 81 nástroji, 
jehož rozměry i hmotnost 
1,3 kilogramu z něj místo 
kapesní záležitosti činí spíše 
sběratelskou raritu. 

Zvláště po druhé světové 
válce díky americké armádě 
v Evropě, která začala nože 
kupovat ve velkém, se věhlas 
„švýcarského armádního 

nože“ rozšířil do světa. Daro-
vali jej američtí prezidenti, 
podíval se na Měsíc a patří 
k výstroji dvaceti armád. 

Tvrdý úder prodeji nožů 
uštědřil zákaz použití na pa-
lubách letadel po 11. září 
2001. Prodeje klesly téměř 
o polovinu a Victorinox 
i Wenger bojovaly o přežití. 
První z nich rozšířil portfo-
lio o další produkty se svou 
značkou, například oblečení 
či hodinky. Victorinox pak 
Wengera zachránil před kra-
chem. Dnes je jediným origi-
nálním výrobcem švýcarské-
ho nože, a to i díky patentu 
svého zakladatele. /mec/

Výročí týdne

Rekord drží  
nůž vybavený

81
nástroji o hmotnosti  
1,3 kilogramu. Stal se 

sběratelskou  
raritou.

Nůž s helvétským křížem slaví 120 let
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DRAČÍ FESTIVAL. 
Oblohu nad pláží Tam 
Thanh ve vietnamské 
provincii Quang Nam 
zaplnily stovky pestro- 
barevných draků. 
Účastníci Mezinárod-
ního festivalu draků 
se dali inspirovat nej-
různějšími živočichy 
a lidovou tvorbou ze 
dvou desítek zemí.  


